
آزاده صالحی - جشنواره ملی فیلم اقوام ایرانی یک رویداد 
ویژه سینمایی است که توسط موسسه فرهنگی هنری »فصل 
هنر« ایده پردازی، طراحی و با گذراندن فراز ونشیب هایی نهایتا 
26 تا 30 اردیبهشت ماه در پردیس باغ کتاب تهران برگزارشد. 
هدف از برگزاری این جشنواره نمایش زیست بوم، فرهنگ، 
گستره  زیست بوم، آیین های فرهنگی و مذهبی، سبک زندگی، 
آداب و رسوم و سنن اقوام ایرانی، تاریخ اقوام، میراث فرهنگی 
ملموس و ناملموس و ظرفیت های گردشگری متنوع و رنگارنگ 
درقاب سینما بود. پس از گذشته یک هفته از پایان آن با مهدی 
حیدری مدیر این جشنواره به گفت وگو نشسته ایم تا ببینیم تا 

چه اندازه به اهداف جشنواره نزیک شده اند.
 باتوجه به این که این جشنواره با هدف پرداخته شدن به 
ظرفیت فیلم های بومی درسینمای ایران برگزار شد چه خلایی 

دراین زمینه احساس کردید؟
متاسفانه سینمای ما امروز به پایتخت و تولید فیلم های آپارتمانی  
محدود شده است. درواقع، سینمای فعلی از سینمای اقوام و قومیت 
به شکل هایی که قبلا ساخته می شد، مثل »دونده«، »گیلانه«و... دور 
شده است. الان کسی  که دوســت دارد خودش و فیلمش دیده شود 
متاســفانه باید حتما به تهران کوچ کند. در حالی  که در کشورهای 
دیگر این طور نیست و اگر فیلمسازی ولو از کوچک ترین منطقه دنیا، 
فیلم خوبی ساخته باشد می تواند فیلم خود را درجشنواره های معتبر 
در معرض دید مخاطبان بگذارد. به خصوص درســال های اخیر که 
پلتفرم ها دسترسی مخاطبان به فیلم ها را بدون مرز کرده است. ولی 
در ایران درسال های اخیر، ملاک به این شکل شده است که اگر کسی 
می خواهد فیلم بسازد حتما باید در تهران باشد، طبعا این مسئله یک 

آفت به شمار می رود.
می خواهید بگویید سینمای ما باید از حالت تک قطبی بودن 

خارج شود؟
دقیقا، درسال های اخیر فیلمسازان مستعدی در استان های مختلف 
کشور فعالیت می کنند ولی عملا مورد توجه و حمایت قرار نمی گیرند. 
تصور کنید در حــال  حاضر چقدر فیلم درباره اقــوام مختلف ایرانی 

ساخته شده است؟ سینمای ما به معنای واقعی کلمه از این منظر دچار 
خلاء های جدی است. دلیلش هم این است که امروز 80 درصد فیلم ها 
آپارتمانی هستند و آن ۲0 درصد باقی هم در شمال کشور یا به ندرت 

درشهرهای دیگر ساخته می شوند.
باتوجه به تجربه اولین جشنواره فیلم اقوام ایرانی، دیدگاه 

مخاطب را نسبت به آثار بومی چطور ارزیابی می کنید؟
علیرغم بعضی افکار که ایده شان حذف قومیت هاست، برگزاری 
این جشنواره نشــان داد که مخاطب به خوبی می تواند با فیلم هایی 
به غیراز زبان فارسی هم ارتباط بگیرد. درست است که زبان رسمی 
و معیار ما فارسی است، ولی نمی توان منکر وجود زبان های دیگری 
چون بلوچ، کردی و ترکی شد و انتظار داشته باشیم که فقط فیلم هایی 
به زبان فارسی به نمایش در بیایند. زیبایی سینما به تنوع آثار از این 
منظر است. معتقدم، زمانی شــرایط برای ساخت چنین فیلم هایی 
فراهم می شود که بتوانیم تمام اقوام را در قاب سینما داشته باشیم. 
به شخصه مخالف انحصارگرایی و این که فقط به سینمای فارسی زبان 
پرداخته شود هستم. بحثم این است که اصولا زیبایی ایران زمانی شکل 
می گیرد که شاهد اتحاد اقوام در کنار یکدیگر و زیر یک پرچم باشیم. 
نکته دیگر این که سینمای امروز به سینمای گیشه ای و تجاری بدل 
شده است. مهم تر این  که به شدت از فیلمنامه غافل مانده ایم و جای 
ساخت فیلم های هنری خالی است. البته با رویه بعضی از فیلمسازان 
که صرفا به ســاخت فیلم هایی درجهت سیاه نمایی برای نمایش در 
جشنواره های آن طرف آب می پردازند هم مخالفم. چون این عده هم 
با تولیدات خود به غنای ســینمای ایران افزون نمی کنند. درنتیجه، 
ســینمای امروز رو به جلو حرکت نمی کند که هیــچ، درحال رکود 
هم هست. متاســفانه، ملاک رونق سینمای فعلی، فروش میلیاردی 
فیلم های کمدی هجوگونه شده اســت، درحالی که این آمار و ارقام، 

حکایت از رونق واقعی سینما ندارد.
با این حال جشنواره فیلم اقوام ایرانی چقدر توانست یا در 
آینده می تواند در برداشتن حلقه های مفقوده دراین زمینه 

موثر باشد؟
همان طور که اشاره کردم، بخش دولتی باید بعضی از حیطه های 

فرهنگی هنری را به بخش خصوصی برون سپاری کند. به هرحال در 
جریان برگزاری این جشنواره، موسسه ما برای برگزاری دور اول این 
جشنواره مجبور به مشارکت و همکاری  با بخش دولتی شد که این 
مسئله ازنظر من، مهندسی معکوس در فرهنگ و هنر است و باید دراین 
عرصه ها خصوصی سازی صورت بگیرد و دولت باید مجالی را فراهم کند 
تا چنین جشنواره هایی به شکل مستقل برگزار شوند و مردم هم به این 
رویدادها اعتماد کنند. هر چند حضور بنیاد ایران شناسی در برگزاری 
این جشنواره کمک شایانی به جشــنواره کرد و عملا با توجه به رویه 
سازمان سینمایی در دور اول این جشنواره اگر کمک های بنیاد ایران 

شناسی نبود شاید جشنواره ای برگزار نمی شد.
ما برای برگزاری این جشنواره یک سال زحمت کشیدیم و دوندگی 
کردیم و به یاری خدا، با بازخوردهای موفقیت آمیزی هم مواجه شدیم. 
امیدوارم این جشنواره مصادره نشود. چون خالق، طراح و ایده پرداز آن 
موسسه فرهنگی هنری  »فصل هنر« است. وقتی به ما پیشنهاد شد 
تا برای برگزاری این جشنواره با بخش دولتی مشارکت کنیم، ما ۷0 

درصد کار را جلو برده بودیم و جمع آوری فیلم ها انجام شده بود.
با توجه به این که جشنواره در بخش هایی چون فیلم کوتاه، 
مستند، فیلم بلند، انیمیشن، نماهنگ و... برگزار شد به نظر 
شما کدام بخش از موفقیت و اقبال بیشــتری دراین دوره 

برخوردار بوده است؟
امسال 16 فیلم بلند داشتیم که از این بین، ۷ فیلم برای اولین بار بود 
که نمایش داده شد و با استقبال خوبی از سوی مخاطبان مواجه شد. 
درمجموع می توانم بگویم، در تمام بخش ها استقبال خوب بوده است 
واطمینان دارم که با مشارکت بیشتر فیلمسازان و هنرمندان می توانیم 
شاهد اتفاقات خوبی دردوره های آتی جشنواره باشیم. این جشنواره 
از دل مردم و برای مردم است و زمانی اهداف آن محقق می شود که 
هنرمندان به جشنواره اعتماد و آثارشان را برای شرکت درجشنواره 
بفرستند. درواقع این جشنواره مردمی است و وابسته به هیچ نهاد و 
گروهی نیست و فقط یک جشنواره ای است برای اقوام در قاب سینما 
و یک رویکرد فرهنگی سینمایی کشور است که می تواند دراعتلای 

سینمای ایران نقش موثری را ایفاکند.
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